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تحریم مثل یک سم است

یک کارشــناس اقتصادی می گوید: وقتی کشــوری عضو اف ای تی اف 
نباشــد، هیچ شبکه بانکی کشــور دیگری مراودات مالی خود را با او 
برقرار نخواهد کرد، حتی اگر آن کشور هم پیمان باشد؛ چون مبادله با کشوری 

که عضویت ندارد مجازات دارد.
خبرآنلایــن می نویســد ۳۰ درصد از درآمدهای ارزی کــه حاصل از نفت 
اســت هدر می رود، تداوم این روند بر فرایند توســعه تأثیرگذار است. در این 
زمینه بهاءالدین حسینی هاشــمی، کارشــناس اقتصادی می گوید: اگر درآمد 
صــادرات نفتی و غیرنفتی مان را حســاب کنیم، به حــدود ۲۰۰ میلیارد دلار 
می رســد، هزینه دورزدن تحریم ها، تبدیل ارزها به همدیگر و... حدودا هزینه 
۳۰ درصــدی از درآمد کل به ما تحمیل می کنــد، ۳۰ درصد از این درآمدها 
حدود ۶۰ میلیارد دلار می شــود که ما حتی اگــر نصف این هزینه را متحمل 
نمی شدیم، به هر ۳۰ استان حدود یک میلیارد دلار می رسید که تاوان سنگین 

تحریم می توانست همه کشور را آباد کند.
حسینی هاشــمی در رابطه با ادامه روند انتخابات و وجود دو طیف نگاه 
متفاوت در زمینه اجرای FATF عنوان می کند: اگر FATF مشــکل داشت یا 
غیرضروری بود و یک الزام بین المللی نبود در تمام کشورهای جهان اجرائی 
نمی شــد، به جز ایران و کره شمالی هیچ کشــوری نیست که به عضویت آن 

درنیامده باشد.
وی ادامــه می دهد:  تشــخیص عــدم ضــرورت FATF یک نظــر کاملا 
غیرکارشناسی و غیرحرفه ای اســت، وقتی کشوری عضو FATF نباشد هیچ 
شــبکه بانکی کشــور دیگری مراودات مالی خود را با او برقرار نخواهد کرد، 
حتی اگر آن کشور هم پیمان باشد؛ چون مبادله با کشوری که عضویت ندارد، 

مجازات دارد.
او توضیح می دهد: FATF مراقبت می کند پول کثیف وارد شــبکه بانکی 
نشــده و در ادامه، پول شــویی صورت نگیرد. بعد از بــه عضویت درآمدن و 
اجرای فرمت ها، این برای ســایر کشــورها مورد تأیید اســت کــه این پول ها 
حاصل از فرار مالیاتی و رشــوه و ســرقت مســلحانه یا درآمد ناشی از مواد 
مخدر و... نیســت. هرچند کشــور ما این نوع پول هــا را به عنوان یک درآمد 
ســالم قبول ندارد و در داخل کشور نظارت های خوبی صورت می گیرد، ولی 

این اطمینان در مجامع بین المللی با امضای این قرارداد امکان پذیر است.
این مدیر اســبق بانکی در ارتباط با این مفهوم که آیا می شــود به زندگی 
در تحریم عادت کرد، توضیح می دهد: تحریم مثل یک ســم اســت. می شود 
هرروز تا جایی  که نمیریم سم بخوریم؟ تحریم مانع رشد اقتصادی می شود، 
تحریم مانع اشــتغال می شود، تحریم مانع اســتفاده از امکانات بین المللی، 
مخصوصا منابع بانکی می شــود، تحریم باعث می شــود رانت و دلالی زیاد 

شود و سوءاستفاده زیاد می شود؛ تحریم ویرانگر است.
او در ادامه تأکید می کند: هیچ کشوری در دنیا با تحریم رشد نکرده. همه 
کشــور ها با مشارکت بین المللی و تجارت آزاد توسعه یافته اند. برعکس این 
تفکر که عده ای معتقدند تحریم باعث رشــد داخلی می شــود، در حالی که 
هیچ کشوری صددرصد متکی به داخل نیست، یا مواد اولیه وارد می شود یا 
فناوری تازه اگر تولید شود باید بتواند به سایر کشور ها بفروشد. همین آمریکا 

تحریم شود زودتر از ما از پا درمی آید.
حسینی هاشــمی هزینه اضافــه جابه جایی مراودات بانکــی بر اثر عدم 
عضویــت در FATF را این گونــه تشــریح می کنــد: اصلا مــراودات بانکی 
بین المللی ما حذف شــده چون سوئیفت که یک شــبکه مالی برای گردش 
بین المللی پول است، نداریم. در واقع ما با هزینه اضافه هم قادر به استفاده 
نیستیم؛ صادر کنیم نمی توانیم پولش را بگیریم، وارد کنیم نمی توانیم پولش 
را بدهیــم. به همیــن دلیل به طرف صرافی رفته ایم که اکثرا دلال هســتند.
شــرکت هایی در جهان هســتند که با هزینه بســیار بالا با ایــن صراف ها در 

ارتباط اند.
این کارشــناس اقتصــادی به دولــت چهاردهم توصیــه می کند: دولت 
چهاردهــم باید مبنــای آزادی اقتصاد و رفع محدودیت هــا و رفع تحریم ها 
باشــد، وگرنه در کشــور ما تاجر، بانکدار، گمرک، حمل ونقل و... کارشــان را 

بلدند. فقط باید دولت و حاکمیت گلوی اقتصاد را باز کنند.

سبقت شرکت های چینی از ایرانی
در بازار افغانستان

دبیر انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی ایران گفت: تلاش 
افغانســتان این است که تمام شرکت های خارجی را به بازار خدمات 
مهندسی، به ویژه پروژه های توسعه ای جذب کند و در حال حاضر شرکت های 
چینی پررنگ تر از ســایر کشــورها از جمله ایران و ترکیــه در بازار پیمانکاری 

افغانستان حضور دارند.
بهمن صالحی جاوید دربــاره حضور پیمانکاران ایرانی در افغانســتان و 
وضعیت صادرات خدمات مهندســی به این کشور اظهار داشت: از آنجایی 
که دولت افغانســتان بســیار متزلزل اســت و هنوز هم از لحاظ سیاسی در 
محافل بین المللی به رســمیت شــناخته نشده  اســت، بنابراین روابط با این 
کشور سازمان یافته نیست و به همین دلیل ریسک حضور در افغانستان بسیار 

بالاست.
وی با بیان اینکه حضور در افغانستان با توجه به شرایط سیاسی این کشور 
نه تنها ریســک مالی، بلکه ریسک جانی دارد، گفت: در حال حاضر حضور در 
بازار پیمانکاری افغانستان برای شرکت های مهندسی مقرون به صرفه نیست، 
اما به هر حال برخی از شــرکت ها با قبول این ریســک ها در بازار افغانســتان 
حضور دارند. البته پروژه های بســیار زیادی برای شــرکت های مهندسی در 
این بازار وجود دارد، اعم از عمران شــهری، برداشــت از معادن، راه ســازی، 
ریل ســازی و خطوط حمل ونقل در کریدور شــرق – غرب کــه در پروژه های 
توســعه ای تمام دولت های افغانســتان حتی طالبان به ایــن پروژه ها توجه 

داشتند.
دبیر انجمــن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندســی ایــران ادامه داد:  
شــرکت های مهندســی ایران هم که به صورت جســته و گریخته در این بازار 
حضــور دارند، قرار بود بین کشــورها توافق تهاتری انجام شــود که در قبال 
انجام پروژه های راهسازی، دو میلیارد دلار قرارداد تهاتر منعقد و کنسرسیوم 
پیمانکاری تشکیل شود که مهم ترین پروژه راهسازی هم تکمیل کریدور شرق 

به غرب در افغانستان بوده  است.
صالحی جاویــد با تأکید بر اینکه افغانســتان بازار جذابی برای کشــورها 
نیســت، افزود: تلاش افغانســتان این اســت که تمام شــرکت های خارجی 
را بــه بازار خدمات مهندســی، به ویــژه پروژه های توســعه ای جذب کند و 
در حال حاضر شــرکت های چینی پررنگ تر از سایر کشــورها از جمله ایران و 

ترکیه در بازار پیمانکاری افغانستان حضور دارند.
وی اظهار داشت: بازار افغانستان به دلیل عدم به رسمیت شناختن دولت 
این کشــور و به دنبال آن، مشــکلات در نقل و انتقالات مالــی و بانکی، برای 
سرمایه گذاران حوزه پیمانکاری جذاب نیست. این کشور مشمول تحریم هایی 
اســت که مزاحم فعالیت در بازار می شــود. شــاید حوزه بازرگانی و تجارت 
افغانســتان همچنان جذاب و مقرون به صرفه باشد، اما بازار پیمانکاری این 

کشور بسیار پرریسک است.

چهارهزار و ۵۰۰ نقطه کور تلفن همراه 
در کشور به زیان اورژانس

اورژانس بدون شــک نوعی خدمات اجتماعی محسوب می شود که 
تأثیر بســزایی بر ســلامت شــهروندان یا رفع خطرهــای موجود و 
بحران های تأثیرگذار بر ســلامت شــهروندان دارد. به همین منظور، همه 
کشورهای جهان ارتقای موقعیت اورژانس را یکی از مؤلفه های توسعه و 
یا به عبارتی، رشــد شــاخص های بهینه ســلامت می داننــد. برنامه های 
راهبردی برای توســعه اورژانس در کشورهای مختلف نشان می دهد که 
ایــن خدمت اجتماعی، چه جایــگاه رفیعی در امر توســعه فعالیت های 

اجتماعی دارد. 
مفهوم دیپلماســی اورژانس نیز در همین راســتا قابل ارزیابی اســت. 
دیپلماســی اورژانس تعهد به سلامت شــهروندان را مؤلفه ای فرامرزی 
می بینــد و بــا امکاناتــی که خلــق می کند توســعه بهداشــت و درمان 
وســعت بزرگی را تجربــه خواهد کرد. بــه هرحال، به نظر می رســد در 
ایــران نیــز نیازمندیم بــرای افزایش ســطح خدامات درمانــی موقعیت 
اورژانــس را ارتقا دهیــم. در این رابطه و برای ارائه گزارشــی از وضعیت 
اورژانس در ایران، وزیر بهداشــت،  درمان و آموزش پزشــکی با بیان اینکه 
فداکاری هــا و ایثارگری هــای عوامــل اورژانــس باید ثبت شــود، خطاب 
بــه نیروهای این ســازمان گفــت: شــما قهرمانان واقعی هســتید که در 
حوادث ســخت حضــور دارید، ولی متأســفانه ایــن فداکاری ها و حضور 

ثبت نمی شود.
بهــرام عین اللهی در چهل ویکمین همایش سراســری رؤســای مراکز 
اورژانس، گفت: عوامل اورژانس در همه صحنه ها به خصوص در حوادث 
سخت حضور دارند و این حضور نشان دهنده شجاعت و فداکاری اورژانس 
اســت. وزیر بهداشت بیان داشت: از سیاســت هایی که در دولت در زمینه 
اورژانس بوده،  توسعه خدمات اوژانس و با توجه به اینکه خط اول حوزه 

سلامت اورژانس است، باید به این حوزه توجه ویژه ای شود.
عین اللهــی افزود: تمامی امکانــات و تجهیزات اورژانــس باید به روز 
و جدیــد باشــد. اورژانس یک دانشــگاه اســت و تمامــی حوادثی که در 
اورژانــس پیش می آیــد باید تجزیه و تحلیل و با توجه بــه آن، راهکارهای 
مناســبی ارائه شود تا از حوادث بعدی پیشگیری شــود. وی تصریح کرد: 
وزارت بهداشــت مسئول حفظ ســلامتی تک تک افزاد جامعه است و در 
تمامی حوادث باید به درســتی وظایف خود را در مقابل افراد حادثه دیده

انجام دهیم.
وزیر بهداشــت با تأکید بر اینکه اورژانس همیشــه بایــد در حالت پویا 
باشد، اظهار داشت: رئیس ســازمان اورژانس باید برنامه چهارساله آینده 
خود را مشخص کند و توسعه اورژانس از لحاظ امکانات و نیروی انسانی 
در اولویت قرار گیرد. وی افزود: دیپلماســی اورژانس نیز یکی از مهم ترین 
برنامه هایی اســت که طبق این برنامه اورژانس کشــور بایــد با اورژانس 

تمامی کشورها ارتباط و تعامل داشته باشد.
عین اللهی، توســعه اورژانس هوایــی را نیز یکی دیگــر از برنامه های 
مهمی عنوان کرد که در صورت تأمین اعتبار باید این موضوع در دستور کار 

قرار گیرد؛ چراکه در بسیاری از مناطق کاربرد مهمی دارد.
وزیر بهداشــت همچنین تأکید کرد: اســتفاده از تکنولــوژی روز دنیا از 
جمله هوشمندســازی باید در دســتور کار برنامه های ســازمان اورژانس 

قرار گیرد.
وی در ادامه به دستاوردهای سازمان اورژانس در سه سال اخیر اشاره 
کرد و گفت: دسترســی عادلانه و بهنگام به خدمات فوریت های پزشکی و 
اورژانس با کیفیت در سال های اخیر تقویت شد و این خدمت باید استمرار 
داشــته باشــد و در تمامی مناطقی که لازم است باید پایگاه های اورژانس 

احداث شود.
عین اللهــی گفت: فداکاری ها و ایثارگری های عوامل اورژانس باید ثبت 
شــود؛ چراکه شما قهرمانان واقعی هســتید که در حوادث سخت حضور 

دارید، ولی متأسفانه این فداکاری ها و حضور ثبت نمی شود.
عین اللهــی در حاشــیه چهل ویکمیــن همایش سراســری رؤســای 
مراکــز اورژانــس گفت: در مناطق شــهری کشــور در بخــش اورژانس 
شــاهد ارتقا بودیــم، به طوری کــه راه انــدازی و خریــد ۲۴۶ موتورلانس 
در مناطــق پرترافیــک اقدامــات مؤثری داشــتند. ۸۷ درصــد بیمارانی 
کــه اورژانــس برای اقدامــات اولیه بالای ســر آنان حضور پیــدا می کند 

نیاز به بیمارستان ندارند.
وزیر بهداشــت با بیان اینکه در طول فعالیت دولت سیزدهم اقدامات 
مؤثری همراه با پیشــرفت های قابل توجه داشــتیم، اضافــه کرد: در طول 
فعالیت دولت ســیزدهم، ۱۰ ستاد مرکز اورژانس ســاخته  شده که در هر 
ثانیه، فعالیت های سمعی بصری و مانیتورینگ رصد را انجام می دهند که 
در دانشــگاه ها این مهم در حال تکمیل شدن است. وی از تکمیل و ساخت 
چهــار مرکز درمانی و فوریت های پزشــکی در نقاط صفــر مرزی خبر داد 
و افــزود: یکی از نــکات قابل توجه در این زمینه، برگزاری مراســم ویژه از 
جمله اربعین اســت که با توجه به فصــل گرما، وجود پایگاه های مرزی و 

بیمارستان ها مهم است.
وی گفت: بنابراین بیمارســتان شــهید قاســم ســلیمانی در شلمچه، 
بیمارســتانی در مهــران و یک بیمارســتان هم امســال در مرز خســروی 
بهره برداری شــد که خدمات بسیاری را به بیمارانی که گرمازده می شوند، 
ارائه دادند. در سال گذشته حتی یک مورد مرگ در اثر گرمازدگی نداشتیم 
و در دهه آخر صفر نیز در خراســان رضوی خدمات خوبی انجام شد. وی 
اضافه کرد: اولین شناور دریایی اورژانس در جنوب افتتاح شد و امیدواریم 

این مراکز توسعه یابد.
وزیر بهداشــت افزود: همچنیــن با توجه به اهمیتی کــه بالگردها در 
امدادرســانی دارند، مراکز تعمیر و نگهداری بالگردها در تهران راه اندازی 

شده و اعتباری برای اورژانس در قانون بودجه تصویب شده است.
وی از دیگر اقدامات انجام شــده در حوزه اورژانس را راه اندازی پایگاه 
اورژانس بانوان عنوان کرد و گفت: این پایگاه با هدف ارائه خدمات بهتر به 

بانوان در نظر گرفته شده که فعلا در شهرهای بزرگ فعالیت دارد.
عین اللهی یادآور شد: سه هزار و ۵۴۰ نفر در سه سال اخیر در اورژانس 
استخدام شــده اند، اگرچه هنوز هم کمبود نیرو داریم ولی سعی می کنیم 

این کمبودها در مجوزهای آینده تأمین شود.
وزیر بهداشت از شناســایی چهار هزار و ۵۰۰ نقطه کور تلفن همراه در 
کشــور خبر داد. وی افزود: همچنین کارت معاینه طبی هوشــمند صادر و 

۲۲۰ پایگاه آموزشی راه اندازی شده تا آموزش ها به روز باشد.
عین اللهی، راه اندازی اســتودیو سلامت به ویژه برای اربعین و تجمع ها 
با هدف پیشــگیری در موضوع گرمازدگی را از دیگر اقدامات انجام شــده 
عنــوان کــرد. وی با بیــان اینکه در مســیر تهران–کرج با توجــه به تردد 
بالایی که شــاهد هستیم، پایگاه های امدادرســانی مورد توجه قرار گرفته 
و اتوبــوس آمبولانس یکی از این موارد اســت، گفت: اتوبوس آمبولانس 
بــا ۱۳ تخت می تواند پذیرای بیماران باشــد و با توجه به عبور مســافران 
زیــاد و کارخانه هــای متعــدد در مســیر تهران–کــرج می تواند بســیار 

مثمرثمر باشد.
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 ماجرای هدررفت ۴درصدی با میترینگ چیست؟
با وجود اینکه تنها موتور پیشران اقتصاد کشور نفت و گاز است، هیچ کدام 
از کاندیداها در روزهای تبلیغات انتخاباتی، برنامه مشــخصی که راهگشای 
این صنعت باشد، ارائه نکردند و آنهایی که راهکار ارائه کردند تنها بی خبری 

خود و مشاورانشان را از اداره صنعت نفت نشان دادند.
تأکید بر مسئله میترینگ در مناظره ها یک از این نمونه هاست. اما داستان 
میترینگ چیســت و چگونه گمان مــی  رود که بین دو تا چهــار درصد پرتی 
نفــت را با آن می گیرند؟ میتر یعنی اندازه گیر. هر کنتور ســاده در خانه تا آن 
اندازه گیرهای پروانه ای در پمپ بنزین های قدیم، همه میتر هســتند و جریان 
ســیال درحال عبور را اندازه  گیــری می کنند. بحث زمانی پیچیده می شــود 
که ســیال دو یا ســه فاز باشد، اندازه گیری آن با این شــکل پیچیده تر خواهد 
شــد. انواع میتر در صنعت نفت شــامل میترهای دوفاز و ســه فاز است که 
الُتراســونیک ها، مولتی فاز فلومیترها و کاســتودی و فیسکال میتر از انواع آن 
هستند. اندازه گیری حجم سیال خروجی از چاه کار آسانی نیست و معمولا از 
راه اســتفاده از فرمول هایی معروف به فرمول چوک امکان پذیر است. در این 
روش اندازه چوک، فشار و دما وارد فرمولی می شود که ثابت ها و مشخصات 
نفت آن پیش تر اندازه گیری شده است و یک عدد تخمینی برای حجم تولید 
محاسبه می شــود. این فرمول ها دقیق نیستند و فراخور تجربه و چاه آزمایی 
برای چاه ها انتخاب می شــوند. آیا امــکان اندازه گیری حجم خروجی از چاه 
وجود ندارد؟ چرا این امکان وجود دارد ولی ممکن است در تولید مشکلاتی 
بــه وجــود آورد. در نتیجه معمولا شــش مــاه در میان انجــام و فرمول ها 

به روزرسانی می شود.
برای نفت ســبک و گاز و گاز میعانی فرمول ها به مراتب پیچیده تر هستند. 
حال مشــکل از کجا آغاز می شــود؟ نرخ تولید چاه ها اندازه گیری می شــود، 
نفت به واحد بهره برداری ارســال می شــود، گاز و آب آن جدا می شود و در 
پایان، نفت آماده ارســال برای پالایشــگاه یا صــادرات در خروجی کارخانه 
بهره برداری توسط میترفیســکال یا کاستودی اندازه گیری می شود. نظارت بر 
تولیــد یا نظارت بر صادرات به شــدت خروجی این میترهــا و اصالت آنها و 
کالیبره بودنشــان را کنترل می کنند. با این حال، نفت خروجی از بهره برداری با 
نفت اعلام شــده از چاه ها بین دو تا چهار درصد تفاوت دارد. علت این است 
که این ماهیت اندازه گیری سر چاهی است و قطعا عدد خروجی بهره  برداری 
صحیح اســت اما در اینجا روشی وجود دارد به نام بک کلکولیشن که میزان 
تفاوت کارخانه با مجموع چاه ها را بر اســاس فراریــت نفت و گاز همراه آن 
بر روی چاه ها سرشــکن کرده و اندکی عدد تولید آن را کاهش می دهند. در 
واقع عدد اولیه که اندکی بالاتر از واقعیت بوده است به هیچ وجه نباید اعلام 
شــود، چون بسیاری از مدیران، بازرســان و افراد بیرونی اجحافی به داستان 
فنی گفته شــده ندارند و اگر برای مثال این تفاوت در سال بررسی شود، اعداد 
نجومی به دســت می دهد که ثابت کردن اینکه نفتی وجود نداشته تا نیست 
شــود با آن اعداد اصلا آســان نیســت. برای مثال یک میدان نفتی ۲۰۰ هزار 
بشــکه ای ممکن است ۸۰۰ بشکه اختلاف در روز با کارخانه داشته باشد، اگر 
به  اشــتباه تمام اعداد گزارش شود اختلاف آن در سال۲۹۰ هزار بشکه است 

که عدد قابل توجهی است.
کارشناســان نفتی خصوصــا در نظارت بــر تولید و نظارت بــر صادرات 
به خوبی با این مفاهیم و علم آن آشــنا هســتند و اگر همان تحریم محبوب 
برخی مدیران نبــود، در تمامی بخش های حســاس، از میتر کالیبره جهانی 
جهت اندازه گیری و گزارش به دیسپچینگ استفاده می شد؛ همان گونه که تا 
پیش از این اتفاق می افتاد. با تمام اینها، خدا عالم اســت چه شــده که جای 
بحث بر ســر ناترازی انــرژی و یا ضریب بازیافت پایین مــا در بهره برداری از 

میادین به دنبال شکار چنین سایه هایی رفته ایم.

 وعده پرداخت طلا به مردم در یک قدمی واردات انرژی
وعده دیگری نیز که در روزهای تبلیغات انتخاباتی ارائه شد پرداخت طلا 
و یــا معادل طلا درصورت مصرف کمتر انرژی اســت. این ادعا به حدی دور 
از واقعیت و خلاف حقایق موجود در ســبد مصرف انرژی خانوار و شــرایط 
انرژی کشــور است که حتی ارزش بررسی ندارد و چیزی مانند همان داستان 
معروف اســت که می گویند کســی در مقابل اهالی یک روستا ادعا کرده بود 
اگر یک ســال از من مراقبت کنید، ســال بعد کوه را بر پشتم برایتان جابه جا 
می کنم. برای روشن ترشــدن موضوع، میدان گازی پــارس جنوبی را در نظر 
بگیرید؛ میدانی که در مســیر افت فشار به دلیل برداشت است. از آنجایی که 

این میدان، میدان گاز میعانی اســت، با کاهش فشار، میعانات گازی در درون 
مخزن از گاز جدا شــده و به دلیل چســبندگی زیاد به دیواره سنگ می چسبند 
و مســیر عبور گاز را می بندنــد. همچنین حجم میعان تولیــدی نیز کاهش 
می یابد. این یعنی اگر میزان مصرف گاز اعم از خانگی، نیروگاهی، صنعتی و 
پتروشیمی به سرعت کاهش نیابد، با مشکل بزرگ کمبود گاز مواجه خواهیم 
بود. پس منطقا ممکن است مجبور شویم تمام درآمد کشور را صرف واردات 

گاز کنیم، نه اینکه معادل آن طلا به مردم پرداخت کنیم.

 ادعای عجیب کاهش قیمت بنزین به نصف
بحث تغییر نرخ بنزین از ســه هزار تومان به هزار و ۵۰۰ تومان نیز جالب 
اســت. اینکه این ادعاها بدون هیچ تبعاتی از سمت افرادی که از صندلی ای 
به صندلی دیگر جابه جا می شــوند نقل شــد، خود دلیلی است که چرا حال  
و روز اقتصاد ما این گونه شــده است. مطرح کردن مسئله نصف شدن قیمت 
بنزیــن به این معناســت که اکنون بنزین هزار و ۵۰۰ تومــان به مردم گران تر 

فروخته می شود.
در حالی کــه اگرچــه بحث افزایش قیمــت حامل های انــرژی به جهت 
مدیریت مصرف مدت هاست مطرح است، اما از آنجایی که در مسئله فروش 
خــودرو در داخل به نوعــی مال مردم تاراج می شــود و بی کیفیت ترین ها به 
گران ترین قیمــت در اختیار آنها قرار می گیرد و وضعیت حمل ونقل عمومی 
نیز به شدت مشکل دار است، نمی توان نسخه ای برای هماهنگ سازی قیمت 
حامل ها با شرایط پیچید. بعد در این  حال و روز یکی می آید و ادعای کاهش 
قیمت به نصف می کند! بی دلیل نیســت که امثال این افراد و شعارهایشــان 
جدی گرفته نمی شــوند. باقی هم البته حــال و روزی بهتر ندارند؛ ادعاهای 
بدون پشتوانه آنان این را تأیید می کند. جالب آن است که حتی یک متخصص 
یــا فرد آگاه حداقل در حوزه نفــت و گاز و انرژی دور و بر هیچ کدام از مدعیان 

مدیریت کلان اجرائی وجود ندارد.

سیل سؤالات بی پاسخ نفت
با این حال باید پرســید اگــر افرادی آگاه با برنامه ریــزی صحیح بخواهند 
از وعده ها ســخن بگویند، روی چه مسائلی می بایســت بحث شود؟ برخی 
مدعیان مدیریت های کلان اجرائی اگر بدانند که پول نفت تا چه حدی در هر 
سناریو اقتصادی مهم است، متوجه اهمیت مسئله رفع تحریم ها می شدند و 
برای بازسازی ضربتی صنعت نفت و گاز که اتفاقا در سه سال گذشته نه تنها 

رشد نداشته که برعکس در وضعیت هشدار قرار دارد، اقدام می کردند.
این روزها صحبت از قراردادهای روســی و سرمایه گذاری خارجی است، 

امــا آیا روس ها ســرجمع ۵۰۰ میلیون دلار تاکنون پــول در پروژه های نفتی 
هزینه کرده انــد؟ چقدر از پولی کــه هزینه کرده اند تنها حقوق و دســتمزد 
پرســنل خودشــان اســت؟ درخصوص قراردادهای IPC تازه  امضاشده، اگر 
صندوق توســعه ملی بــه پروژه هایی که این روزها شــرکت ملی روی کاغذ 
برای توســعه امضا کرده اســت پولی ندهــد، آیا این شــرکت ها که مدیران 
وزارت نفت و شــرکت ملی پیش تر خود مدیر ارشــد آنها بوده اند پولی برای 
توســعه دارند؟ طلب ۱۰۰ میلیارد دلاری صندوق توســعه ملی چگونه و با 
چه مدلی بازپرداخت می شــود؟ برای آزادگان آیــا مجموع چند بانک خود 
به اندازه یک میلیارد دلار پول دارند؟ چه کســی مسئول وضعیت ناترازی گاز 
و ناترازی بنزین در کشــور اســت و چه برنامه ای برای حل آن وجود دارد؟ با 
این قراردادهای تهی از تخصص و ســرمایه آیا دهان شیرین می شود؟ فرض 
که ما مشکل FATF و تحریم را حل کردیم، چین که به ابتکار آقایان نفت ما 
را گرفته و پول آن را پس نداده و حتی حاضر نشــده است از پول بلوکه شده 
خودمان برای توســعه فاز دوم یاداوران و آزادگان هزینه کند، آیا حاضر است 

پول ما را پس دهد؟
همه کشورها سناریوهای میان مدت و بلندمدت برای گذار انرژی و کاهش 
آلاینده های کربنی دارند و این برنامه ها به ســادگی با یک جست وجوی ساده 
در اینترنت برای تمام کشــورها در دســترس اســت، اما در کشور ما هیچ یک 
از داوطلبان ریاســت جمهوری تا به حال کلمه ای در ایــن مورد بر زبان نرانده 
اســت. سهم توسعه برق خورشیدی و بادی چه می شود؟ بحران آب چطور؟ 
برای مثال اگر ســال بعد باران کمتر ببارد چه؟ زمستان برعکس امسال سرد 
باشــد و مصرف گاز خانگی سر به فلک بکشد  چه؟ در بسیاری از میادین نفتی 
ما، ســهم برداشت زیر پنج درصد است. ما نیاز به استفاده از روش های ازدیاد 
برداشت داریم که آنچنان نیز پیچیده نیست، شرکت ملی نفت ایران خصوصا 
در ســال های اخیر چه کاری برای اجرای یک پایلوت موفق ازدیاد برداشــتی 
انجام داده است؟ بروید و از نفتی ها بپرسید که کاهش حقوق در کنار افزایش 
مالیات چه بر ســر متخصصان آورده است و کسانی که امکان خروج از کشور 
را داشته اند چگونه مجبور شدند جلای وطن کنند. چرا یک فرد و تنها یک فرد 
در شــرکت ملی نفت ایران تا جای ممکن مدیران ارشد، میانی و حتی مدیران 
واحد را می تواند از همشهریان خود بچیند؟ مدیران چه برنامه ای برای حذف 
این همشهری بازی که ریشه نفت را می خشکاند  دارند؟ به زبان ساده، در حوزه 
نفت و گاز و انرژی و البته محیط زیســت، کشــتی ما در حال غرق شدن است و 
نه تنها عملکرد دولت قبل و البته دولت قبل تر و قبل تر هیچ کدام در اســتای 
اصلاح این مسیر نبوده است، بلکه روز به روز سرعت نزدیک شدن به چاله های 

بزرگ مشکلات در دولت های مختلف بیشتر شده است.

 علی اکبر صالحی: ای خدا خودت روزی این اسناد مذاکرات محرمانه را منتشر 
کن

چراغ اول را با علی اکبر صالحی، وزیر امور خارجه اســبق و رئیس پیشــین 
ســازمان انــرژی اتمی شــروع می کنیم کــه در جدیدتریــن گفت وگوی خود 
دســت به برخی روشــنگری ها زده است. صالحی در پاســخ به این سؤال که 
گفته می شــود جلیلی با مانع تراشــی، جلوی توافق احیــای برجام در دولت 
رئیســی را گرفته اســت، عنوان کرد: «توافق در آســتانه تمام شــدن بود؛ قرار 
بود شــهید امیرعبداللهیان برای امضای توافق برود. ظاهرا در شــورای عالی 
امنیت ملی پیشــنهاد می کنند که خواســته ای را اضافه کننــد و آن منجر به 
برهم خوردن توافق می شــود». به گفته او، ســکاندار سیاست خارجی دولت 
دهم به این پرســش هم ورود کــرد که «چه کســانی در دوره وزارت خارجه 
شــما به سفارت انگلیس حمله کردند؟ و الان اینها دور کدام کاندیدا هستند» 
و در جواب اذعان کرد که «می خواســتند دولت احمدی نــژاد را با این حمله 
به ســفارت انگلیس زمین بزنند. شــما بروید نظرات برخی مسئولان آن زمان 
درباره این اتفاق را بخوانید، کســانی که در اشــغال ســفارت هســتند ببینید 
چه کســانی هستند». صالحی ســراغی هم از قطع نامه شورای امنیت گرفت 
و بــه گفته او «جلیلی پــس از صدور قطع نامه ۱۹۲۹ علیه ایران در شــورای 
امنیت، می گفت این قطع نامه خیلی مهم نیســت. جلیلی نظرش این بود که 
ما روی بند ۴۱ فصل هفت هســتیم و مهم نیســت، اما بــه گفته دکتر ظریف، 
این گونه نبود؛ چراکه در بند ۴۲ مجوز اقدام نظامی علیه ایران داده می شــود. 
فصل هفــت بخش مهمی اســت و کشــور را مخل و تهدیــد صلح جهانی 

معرفی می کند».
رئیس سابق سازمان انرژی اتمی در ادامه گپ وگفتش با انتخاب و در پاسخ 
به اینکه «چرا به رغم اجازه رهبری، جلیلی در مذاکرات محرمانه دوره شما با 
آمریکا کارشکنی می کرد؟» به ذکر این نکات پرداخت که «جلیلی فکر می کرد 
ما رقیب او هســتیم. ما گفتیم که مکمل شــما هستیم و مذاکرات ما محرمانه 
است. بعد از مجوز آقا، ما قرار بود دو سه روز بعد برویم برای مذاکره، اما سه 
ماه طول کشــید تا برویم، چون همراهی نمی شــد. دفعه دوم برای مذاکرات 
محرمانه، بدون هماهنگی با دبیرخانه شــورای امنیت ملی، مذاکره کننده ها را 
فرستادیم که بعدا آقایان رفتند شکایت کردند». صالحی این را هم توضیح داد 
کــه «چرا علی رغم مجوز رهبری، جلیلی حاضر به پذیرش آن مجوز نبود؟» و 
بیان کرد: «جلیلی نظرش این بود که نظر آقا [درمورد انجام مذاکرات محرمانه 
با آمریکا] به این صورت نیست. درنهایت، احمدی نژاد نوشت که آقای جلیلی 
ما در جلسه حضور داشتیم که آقا چنین مجوزی دادند». رئیس سابق سازمان 
انرژی اتمی این دعا را هم کرد که «ای خدا خودت روزی این اســناد مذاکرات 

محرمانه را منتشر کن!».
در ادامه از صالحی پرســیده شــد که «گفته می شــود پــس از مواجهه با 
مخالفت جلیلی، شــما به آمریکا پیام دادید که جهت هموارســازی مذاکرات 

محرمانــه، در گفت وگوهــا بــا جلیلی پیشــنهادات مثبت و نــرم بدهند» که 
وزیــر امــور خارجه پیشــین کشــورمان این گونه موضــوع را تشــریح کرد که 
«جلیلی می خواســت به مذاکــرات آلماتی ۱ بــرود؛ گفتم اگر خانم شــرمن 
این دفعه در جلســه با شــما همراهی کند، بعد از برگشــت، بــا ما همراهی 
خواهید کرد؟ جلیلی گفت باشــد. نهایتا خانم شــرمن همراهی کرد؛ جلیلی 
هــم به صــورت علنی بعــد از آلماتــی ۱ رضایتمندانه صحبت کــرد. بعد از 
برگشــت، جلیلــی اما گفــت کوتاه آمــدن آمریــکا به خاطر منطــق قوی من 
بــوده. درنهایت هــم در دور بعدی مذاکــرات جلیلی در آلماتــی، همه چیز 

به هم ریخت».
صالحی به این موضوع که چرا جلیلی در دوره وزارت خارجه شــما، مانع 
گرم شدن روابط با عربستان بود هم اشاره کرد و به اعتراف این مقام کشورمان، 
«دبیرخانه شــورای امنیت ملی علاقه مند به گرم شدن روابط ایران و عربستان 
نبودند و مخالفت ها به حدی بود که پس از فوت ولیعهد عربســتان برای رفتن 
به مراسم ایشان، مجبور شــدم از حضرت آقا اجازه بگیرم». وزیر امور خارجه 
پیشــین این را هم گفتند که «ســفر من به عربســتان مثــل آب روی آتش بود 
و ســفر بعدی به منزل وزیر خارجه عربســتان رفتم و می خواســتیم روابط را 
تنظیم کنیم. داشتیم در جهت بهبود روابط حرکت می کردیم ولی دوستان در 
داخل راغب نبودند. ۱۳ ســال فرصت از دســت دادیم. آن زمان این طور رفتار 

می کردند، اما امروز گفتند کار بسیار خوبی است».
 علی اکبر ولایتی: دیپلماسی کلاس فلسفه نیست

در کنــار مصاحبه تازه علی اکبر صالحی، این روزها بخش هایی از مناظرات 
انتخاباتی سال ۱۳۹۲ و مواضع کسانی مانند علی اکبر ولایتی و محسن رضایی 
درخصــوص عملکرد یک نامزد خاص در دوران تبلیغات انتخاباتی و در حوزه 
مذاکرات و دیپلماســی منتشر شده اســت که می تواند آینده سیاست خارجی 
ایران را تا حدودی روشــن کند. آن گونه که ایلنــا روایت کرده، علی اکبر ولایتی 
در بخشــی از مناظره آن ســال گفت: «نباید در داخل کشــور خودمان طوری 
صحبت کنیم که انگار ما اصولگرا هســتیم و اصولگرایی این نیست که انسان 
انعطاف ناپذیر باشــد. در رابطه با مصالح ملی باید بتوانیم از دیپلماسی به نحو 
احسن استفاده کنیم. دیپلماسی فقط نشان دادن خشونت و سرسختی نیست؛ 
یک معامله و تعامل است. ما باید با همه دنیا که با آنها مذاکره می کنیم تعامل 
داشته باشیم. قضیه بده و بستان است؛ نمی شود هرچه ما می خواهیم آنها به 
ما بدهند و حاضر نباشیم متقابلا کاری کنیم. هنر دیپلماسی بیانیه صادرکردن 
و پشــت میز بیانیه خواندن نیســت، حتما کار مذاکرات فعلی (مذاکرات دوره 
جلیلی) اشــکال دارد و اگر این طور نبود ما کارمان به اینجا نمی رسد». ولایتی 
این را هم عنوان کرد: «آقای جلیلی بحث دیپلماســی، کلاس فلســفه نیست 
که شــما بروید آنجا بگویید منطق ما قوی بود و آنها محکوم شدند. چیزی که 
مردم می بینند این اســت که شما چند سال است مسئول کار هسته ای هستید 
یک قدم پیش نرفتیم و هر روز تحریم ها بیشــتر شــده و فشــارش روی مردم 

می آید. هنر دیپلماسی این است که شما حق هسته ای را حفظ کنید و در عین 
حال، تحریم ها کاهش پیدا کند؟».

 محسن رضایی: نمی شــود کشور را با شــعار معطل کرد و اسمش را گذاشت 
انقلابی گری

در حالی در روزهای تبلیغات انتخاباتی محسن رضایی به حمایت از سعید 
جلیلی برخاســت که در چند روز اخیر ویدئویی از مناظرات ریاســت جمهوری 
ســال ۱۳۹۲ منتشر شده اســت که در آن محســن رضایی به ناکارآمدی او در 
مذاکرات هســته ای انتقاد می کنــد و می گوید: «مذاکرات هســته ای را باید از 
حالت فرسایشی بیرون بیاوریم. اینکه ما مرتبا می رویم و مذاکره می کنیم. حالا 
من کاری ندارم آقای ولایتی می گوید فلســفه و آقــای جلیلی می گوید فکر و 
اندیشه؛ ما کاری به آنها نداریم. ما نقد قدش را می خواهیم و نقدش این است 
که این مذاکرات زودتر باید به نتیجه برســد. مگر ما می توانیم کشــور، ملت و 
نظام را با شــعاردادن معطل کنیم؟! غرب از ما زمان می گیرد که اثر تحریم ها 
بیشــتر شود و بعد اســم آن را می گذاریم، مقاومت. بعدش هم معلوم است 
که آمریکا به انگلیس می گوید که نکنید. چرا؟! برای اینکه مذاکرات به تنهایی 

کافی نیست».
رضایی در همان مناظره انتقادش را با طرح ســؤالاتی ادامه داد و خطاب 
به جلیلی گفت: «آقای جلیلی پاسخ نداد که اگر دور دوم و سوم و چندم برای 
مذاکــرات برود و با توجه به اینکه آنهــا (غرب) به اثرگذاری تحریم ها امیدوار 
شــده اند، می خواهند چه کنند؟! و آقای جلیلی این سؤال را هم پاسخ نداد که 
به نظر من در بغداد هم می توانســتیم به نتیجه برسیم. چون اوباما در آستانه 
انتخابــات آمریکا حاضر به دادن حداقل امتیازات بود و ما باید از طرف مقابل 
امتیاز می گرفتیــم و فرصت بغداد فرصت خوبی بود و این نشــان می داد که 
اشــکالات فنی، تاکتیکــی و تکنیکی وجود دارد و ما باید صادقانه بنشــینیم و 

آنها را حل کنیم».
 سیدعباس عراقچی: لاریجانی به دلیل کارشــکنی ها در مذاکرات، در سال ۸۶ 

استعفا داد
سیدعباس عراقچی، معاون پیشــین وزارت امور خارجه هم در واکنش به 
اظهارات ســعید جلیلی در روزهای تبلیغات انتخاباتی طی مطلبی در شبکه 
ایکس نوشــت: «همین که می پذیرید قطع نامه های شــورای امنیت کاغذپاره 
نیستند و خســارت های راهبردی به کشــور زده اند و اکنون دنبال شریک جرم 
می گردید، پیشرفت خوبی است. منافع ملی بازیچه اهداف جناحی و شخصی 
نیســت، وگرنه گفتنی زیاد اســت...». عراقچی نوشــته اش را با این افشاگری 
ادامه می دهد: «ضمنا جهت اطلاع، دکتر لاریجانی به دلیل ســنگ اندازی ها و 
کارشکنی ها در مسیر مذاکرات که دکتر ولایتی در مناظره های سال ۹۲ شمه ای 
از آنها را گفت، در نهایت اســتعفا داد و بنده هم از معاونت برکنار شدم. دکتر 

ظریف هم در نیویورک اصولا از مذاکرات حذف شده بود».

در گرمای بالای ۵۰ درجه نمی توان روی داربســت داغ میلــه ای  یا در خانه های نیمه کاره بدون 
کولر کار کرد؛ به همین دلیل در تابســتان های خوزســتان، بسیاری از کارگران ساختمانی شب ها پای 
کار می روند و این وضعیت، دردســر تازه ای برایشان ایجاد کرده است. درست همان زمان که هوا در 
گرم ترین و شــرجی ترین حالت ممکن است، سروکله بازرســان تأمین اجتماعی  پای ساختمانی های 
نیمه کاره پیدا می شــود تا حضور و غیاب کارگران را ثبت و کارگران غایب را از ســهمیه بیمه محروم 

کنند. بازرسان، صبح ها برای بازرسی می روند، اما کارگران در خوزستان شب ها کار می کنند.

راه حل های سازمان تأمین اجتماعی برای محدود نگه داشتن سهمیه بیمه کارگران
به گزارش ایلنا، محرومیت از بیمه، مشــکل چندین ساله کارگران ساختمانی است. آنها یا سال  ها 
در صف دریافت بیمه اجتماعی می مانند و بدون آنکه از ابتدایی ترین حقوق کارگری بهره مند شوند 
و امیدی به بازنشستگی داشته باشند کارگری می کنند ، یا اگر شانس آورده و از سهمیه بیمه بهره مند 
شــوند، نگران از بازرســی های گاه و بــی گاه، روزگار می گذرانند و از بخش نامه هــای عجیبی که هر  
چندوقت یک بار برای محروم کردن شان از بیمه اجتماعی صادر می شود، بیم دارند؛ بخش نامه هایی 
که تاکنون خیلی از کارگران را از حق بیمه اجتماعی محروم کرده اســت. ســازمان تأمین اجتماعی 
همواره از کمبود منابع بیمه کارگران ســاختمانی شکایت کرده و همین موضوع سبب شده که بیمه 
کارگران ساختمانی برخلاف قانون، ســهمیه بندی شود. با استناد به این موضوع، بسیاری از فعالان 
کارگری این بازرسی ها و بخش نامه ها را به عمد سخت گیرانه می دانند تا کارگران بیشتری از دریافت 
حق بیمه محروم شــوند و فشار کمتری به ســازمان بیاید. این در حالی است که اوایل شروع به کار 
مجلس یازدهم، اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران ســاختمانی به مجلس رفت و بعد از ســه ســال 

کشــمکش، قانونی ابلاغ شد  که به گفته بســیاری از فعالان کارگری، توان حل مشکل کمبود منابع 
بیمه کارگران ســاختمانی را ندارد. به همین دلیل اســت که تأمین اجتماعی با همان رویه ســابق، 
از بازرســی های ســخت گیرانه و بخش نامه های بلاموضوع برای محدود نگه داشــتن سهمیه بیمه 

کارگران ساختمانی استفاده می کند.

بازرسی در دمای ۵۰ درجه
با این مقدمه، به خوزســتان و مشکل جدیدی که برای کارگران ساختمانی این استان ایجاد شده 
اســت برگردیم. روال کار بازرسان ساختمانی چنین اســت که هر چند وقت یک بار برای بازرسی  پای 
ســاختمان ها می روند و در صورت   حضورنداشــتن کارگر، غیبت می زنند و بیمــه کارگر را تا پیگیری 
مجدد  معوق می گذارند. ســازمان تأمین اجتماعی این اقدام را عادلانه و ســازوکاری برای تشخیص 
کارگران ساختمانی واقعی از غیرواقعی می داند. در مقابل اما،  کارگران ساختمانی و فعالان کارگری، 
این قبیل بازرســی ها را ناعادلانه و آن را مغایر با ماهیت متحرک شغل کارگری ساختمان می دانند. 
این نوع بازرســی به خودی خود، ایرادهای بســیاری دارد، اما این روزها در خوزستانِ به شدت گرم و 
شــرجی، کارگران ساختمانی -  در کنار تمام این مسائل  - با مشکل دیگری مواجه شده اند. سیدرضا 
هاشــمی، رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ســاختمانی خوزســتان، در این رابطه می گوید: 
خوزســتان یکی از گرم ترین نقاط جهان اســت. در ایــن هوای گرم هیچ فردی حتــی نمی تواند در 
بیابان تردد کند، چه برســد به اینکه ظل آفتاب روی داربســت بایســتد و کار کنــد. به همین دلیل 
اکثر کارگران ســاختمانی شــب ها کار می کنند و بازرســان بدون توجه به ایــن موقعیت، صبح ها با 
ماشــین های کولردار برای بازرسی می آیند و وقتی می بینند کارگر در ساختمان نیست، عدم اشتغال 

می زنند و دردســر تازه ای برای کارگر ایجاد می کنند. هاشــمی می گوید: اگر سازمان تأمین اجتماعی 
به فکر کارگر ســاختمانی و تشخیص کارگر واقعی از غیرواقعی اســت، این مسائل را در نظر بگیرد 
و شــب ها برای بازرسی بیاید. خیلی از کارگران ســاختمانی خوزستان به این موضوع شکایت دارند 
و از ما خواســته  اند  مشکل شان را به گوش مسئولان برســانیم، البته اگر گوش شنوایی وجود داشته 
باشــد! رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمانی خوزستان از قطع بیمه برخی از کارگران 
خوزســتانی به این دلیل مشخص خبر می دهد و می گوید: بازرسان، بیمه کارگران را قطع می کنند و 
وقتــی همکاران ما تماس می گیرند و اعتراض می کنند، به آنها می گویند شــش ماه زمان می برد تا 

به اعتراض شان رسیدگی شود.

آمارسازی می کنند که بگویند بیمه کرده ایم
ســازمان تأمین اجتماعی مدعی است  از سال ۹۹ تاکنون ۷۰ هزار کارگر ساختمانی را بیمه کرده 
اســت، اما فعالان کارگری زیر بار چنیــن ادعایی نمی روند. آنها معتقدند آنچــه تأمین اجتماعی از 
آن سخن می گوید، آمارســازی ای بیش نیست. رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمانی 
خوزستان در این زمینه می گوید: آفتاب آمد دلیل آفتاب! بیمه کارگران را قطع می کنند و بعد از کلی 
اعتــراض و دوندگی، بعد از ماه هــا، بیمه را برقرار می کنند و بعد هم ایــن قطع کردن و وصل کردن 

مجدد بیمه را در آمار حساب می کنند و مثلا می گویند ۷۰ هزار کارگر بیمه کرده ایم.

شگردهایی که تمامی ندارد
کارگران ساختمانی  همچنان درگیر مسائل و مشکلاتی هستند که تأمین اجتماعی برایشان ایجاد 

کرده است. آنها هنوز هم با شگردهای مختلفی که هر چند وقت یک بار رو می شود، دست به گریبان 
هستند؛ آنچنان که خیلی  از آنها مجبورند از قید رسیدن به این کمترین حق اجتماعی خود بگذرند. 
رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ســاختمانی خوزستان در رابطه با یکی دیگر از جدیدترین 
شــگردهای تأمین اجتماعی می گوید: ظاهرا فشارهای تأمین اجتماعی بر کارگران ساختمانی تمامی 
ندارد؛ در تازه ترین اقدام در خوزســتان، ســازمان تأمین اجتماعی دســتور داده که بازرســان شعب 
هر کدام از شهرســتان ها برای بازرسی از همان شهرستان استفاده نشــوند. مثلا  بازرسان شهرستان 
اهواز از خرمشــهر، بازرسان خرمشهر از آبادان، بازرسان ســربندر از هویزه و...  بازرسی کنند! این کار 
علی رغم اینکه بی احترامی به کارگر ساختمانی است، مشکلات دیگری هم ایجاد می کند؛ اول اینکه 
برای ســازمان هزینه می تراشد و بعد هم به دلیل ناآشنایی بازرس به محلاتی که باید تحت بازرسی 
قرار دهد، ممکن است کارگران بیشتری قربانی بازرسی ها شوند و بیمه کارگران بیشتری قطع شود.

قانون بی حاصل
زمانــی می تــوان از حــل کامل مشــکل بیمه کارگران ســاختمانی ســخن گفت که هــر کارگر 
ســاختمانی   بتواند  بعد از ارائه مدارک لازم، بدون آنکه در صف دریافت ســهمیه باشد، از حق بیمه 
اجتماعی برخوردار شــود. در حال حاضر و حتی بعد از ابلاغ قانــون اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران 
ســاختمانی، چنین اتفاقی نیفتاده اســت. ســهمیه ای هم اگر تعلق گرفته، ناچیز بوده و نمی توان 
خیلــی به آن امیدوار بود. تمام این مشــکلات برای کارگران ســاختمانی در حالی اتفاق می افتد که 
مجلس یازدهم حل مســئله بیمه کارگران ساختمانی را در کارنامه خود ثبت کرده و از آن به عنوان 

دستاورد یاد می کند.

شگرد جدید برای محدود نگه داشتن سهمیه بیمه کارگران ساختمانی

ایــن گــزارش را زمانــی می خوانید کــه تکلیف کرســی 
ریاست جمهوری چهاردهم مشخص شــده است اما قطعا 
هنوز نگرانی های زیادی از ســوی کارشناسان، تحلیلگران، 
ناظران، رســانه ها و افکار عمومی پیرامون دو حوزه کلیدی 
«اقتصادی – معیشتی» و «سیاست خارجی» مطرح می شود 
و آینده کشــور در این دو کلان موضوع (اقتصاد و سیاست 
خارجی) و نیز ســایر حوزه های دیگر، همچنان محل بحث 
فراوان است. همیشه گفته می شود که «اگر ندانیم در گذشته 
کجا بوده ایم، اکنون نمی دانیم کجاییم و در آینده هم به کجا 
می رویم». از این  رو باید نگاهی به گذشــته داشت که چراغ 

راه آینده باشد.

محور بحث ما نیز گفته ها و ادعاهایی اســت که یا از ســوی 
ســعید جلیلــی در دوران تبلیغات انتخاباتی مطرح شــده 
است، یا کارشناسان درباره او نکاتی را گفتند که چالش های 
زیادی به وجود آورد. ســعید جلیلی خود بر این باور است 
که یکی از نیروهای کارکشــته دســتگاه سیاســت خارجی 
ایران اســت، البته صاحب نظران بســیاری این نکته او را 
باور ندارند؛ چه بســا ظریف، وزیر خارجه نام آشنای ایران 
در دوران ریاســت جمهوری روحانی با قاطعیت اعلام کرد 

که جلیلی هیچ گاه دیپلمات نبوده است. اما فارغ از درستی 
جایگاه سعید جلیلی در حوزه سیاست خارجی، قطعا نکات 
مطرح شده در دوران تبلیغات انتخاباتی برای واکاوی تاریخ 
سیاســت خارجی ایران طی سال های گذشته اهمیت قابل 
ملاحظه ای دارد. در همین راستا و پیرامون برخی نکته های 
گفته شده از ســوی جلیلی، به نظرات چند نفر از چهره های 
آشــنای سیاســت در ایران رجوع کرده ایم. این مطلب را 
باید از منظر بررســی تاریخی مطالعه کــرد و البته در زمانی 
نگاشته شده اســت که هرچند تبلیغات انتخاباتی به پایان 
رســیده، اما هنوز نتیجــه دور دوم انتخابات نیز مشــخص

نشده است.

انتخاب حق مردم است و مردم با انتخابات مسیر دولت ها 
را ادامــه یا تغییر می دهند. بی تعــارف، عملکرد ضعیف و 
قوی دولتمردان در ســر سفره مردم نمود پیدا خواهد کرد. 
روزهای گذشــته، شــرایط عجیبی بود؛ گزافه نیست اگر 
بگوییم تا به حــال اعتماد درخوری به کابینه ها و رؤســای 
جمهور وجود نــدارد، چراکه کارنامه مطلوبــی از خود به 
جا نگذاشــته اند. مباحثی هم که در روزهای فعالیت های 
انتخاباتــی از لابه لای مناظــرات به بیــرون درز می کرد، 

نشان از شرایط به مراتب دشوارتری در پشت پرده داشت.
در حال حاضر عده ای با عدم تصویب FATF سفره مردم را 
با شرایط ســختی مواجه کرده اند. برخی کاسبان تحریم و 
کاسبان فیلترشکن هستند. از طرفی هم حضور به اصطلاح 
دامادها و اتفاقاتی نظیر فســاد چای دبش و غائله خودرو 

داخلی و خودروی چینی و... گوشــه های دیگری از شرایط 
موجود در اقتصاد کشــور هســتند. در ادامه چند ادعای 
کاندیداهــای ریاســت جمهوری در دوران فعالیت هــای 
انتخاباتی را درخصوص نفت و گاز، انرژی و محیط زیست 
بررســی می کنیم و با نقد برخی اظهارات، به آنچه باید در 
این زمینه به آن پرداخته می شــد، شــامل سیاست های 
نفــت و گاز، ناتــرازی انــرژی، اوپک و قیمــت نفت و...

 نیز نظری می اندازیم.

موسی موحد

سعید ساویز

نگاهی به چشم انداز مدیران و متقاضیان مدیریت های کلان اجرائی درباره ماجرای ناترازی انرژی

وعده های بی اساس نفتی

روایتی از کارنامه یک طیف سیاسی در موضوعات سیاسی و دیپلماتیک

گذشته، چراغ راه آینده
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